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One health: een duurzame en gezamenlijke aanpak van de 
gezondheidszorg voor mens, dier en milieu door een nauwe 
samenwerking tussen artsen uit het humane en veterinaire 
domein.

Zoönose: ziekte die wordt overgedragen van dieren op  
mensen.

Inhoud

Terminologie
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De meeste Nederlanders zullen nog nooit van zoönosen hebben gehoord. Toch komen deze ziektes, die van dieren op mensen 
worden overgedragen, veelvuldig voor. Driekwart van de nieuwe infecties bij mensen is van dieren afkomstig. Bekender dan 
de verzamelnaam zoönosen, zijn de ziekten zelf. Denk aan de gekke-koeienziekte, vogelgriep en Q-koorts.

Onlangs werden oud-ministers Klink (Volksgezondheid) en Verburg (Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit) onder ede 
verhoord over de Q-koortsuitbraak in 2008. De ombudsman onderzoekt of veel besmettingen te voorkomen waren. Eerder 
schetste onderzoekscommissie Van Dijk al een beeld over hun aanpak: Landbouw en Volksgezondheid waren het oneens en 
werkten langs elkaar heen. 

Het thema van het vijfde VvAA trendonderzoek is ‘one health’: de duurzame en gezamenlijke aanpak van de gezondheidszorg 
voor mens, dier en milieu door nauwere samenwerking tussen artsen uit het veterinaire en het humane domein. Het thema 
is ingegeven door het 150 jarige bestaan van de KNMvD (Koninklijke Nederlandse Maatschappij voor Diergeneeskunde).

Alleen door samenwerking tussen veterinaire en humane artsen kunnen we zoönosen het hoofd bieden. Hopelijk spreken we 
op korte termijn niet meer over diergezondheid en volksgezondheid, maar over one health.

Met vriendelijke groet,

Gerlach Cerfontaine     Herman van Hemsbergen   
voorzitter Vereniging VvAA   voorzitter hoofddirectie VvAA groep bv
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Van alle nieuwe infecties in de afgelopen 25 jaar is driekwart 

van dieren afkomstig. Dat zou moeten betekenen dat dit onder-

werp op een brede aandacht kan rekenen in de volledige wereld 

van de gezondheidszorg. Dit blijkt echter niet het geval te zijn. 

Vooral de kennis van humane artsen is beperkt als het gaat om 

het herkennen, reageren en behandelen van ziekten die zijn 

veroorzaakt door dieren. De term one health is onder humane  

artsen dan ook niet algemeen bekend. Dierenartsen zijn een 

stuk bekender met de term. Opvallend is dat de term one health 

het minst bekend is onder huisartsen en tandartsen.

De betrokkenheid van dierenartsen is verklaarbaar, aangezien 

zij het vaakst met de gevolgen van zoönosen worden geconfron-

teerd. Waar veterinaire artsen het afgelopen jaar regelmatig 

iets over one health lazen, hoorden of zagen, was dat bij eerste-

lijns zorgverleners een stuk minder. Ook stellen dierenartsen 

veel vaker een zoönose vast dan andere zorgverleners. Binnen 

de eerstelijnszorg zijn het vooral verloskundigen, apothekers 

en huisartsen die aan zoönosen een groter belang hechten.

Belangrijkste conclusies: 
Impact zoönose groot, 
gemeenschappelijk belang 
nog niet onderkend. 



 One health | VvAA trendonderzoek 5

Zoönosen nog geen issue in humane gezondheidszorg
Het lijkt erop dat zoönosen door dierenartsen dan ook serieuzer worden genomen dan 
door humane artsen. De kans op een uitbraak van een zoönose wordt door veterinaire 
artsen vele malen hoger geacht dan door artsen uit het humane domein. 

Belang one health onder dierenartsen het grootst
Het is niet verwonderlijk dat dierenartsen one health in de dagelijkse praktijk belang-
rijker vinden dan artsen uit het humane domein. Ook voelen zij zich vrijer om de one 
health-gedachte onder de aandacht te brengen. De aandacht voor het onderwerp is in 
hun werkomgeving groter dan bij humane artsen. Het zijn bovendien vooral dierenart-
sen die behoefte hebben aan meer informatie over het onderwerp. 

Voor humane zorgverleners geldt: onbekend maakt onbemind. Wie het vaakst met een 
one health benadering te maken heeft, vindt het onderwerp zinvoller. Het gaat dan met 
name om apothekers, huisartsen en verloskundigen. Ook voelen zij de meeste vrijheid 
om het one health-gedachtengoed toe te passen. Hierbij houden zij de gezondheid en 
welzijn van mens, dier en ecosysteem in ogenschouw. De aandacht voor one health is het 
grootst op de werkvloer van de apotheker. 

Samenwerking voor verbetering vatbaar
Het contact tussen dierenartsen en humane artsen over one health-aspecten is (te)
gering. Vooral dierenartsen geven aan behoefte te hebben aan meer contact. Zij vinden 
dat beide groepen artsen niet goed op elkaar zijn ingespeeld als er een zoönose uitbreekt. 
Dierenartsen vinden een vergaande samenwerking tussen veterinaire en humane artsen 
noodzakelijk voor een verdere ontwikkeling van de gezondheidszorg.

Hoewel een ruime meerderheid van de dierenartsen vreest voor een uitbraak van een 
zoönose in Nederland en vindt dat veterinaire artsen en humane artsen niet goed op 
elkaar zijn ingespeeld, vinden zij niet dat one health te weinig aandacht krijgt. Een grote 
groep stelt dat de one health gedachte over vijf jaar niet meer uit de dagelijkse praktijk 
is weg te denken. 

Betere samenwerking tussen beide typen artsen levert volgens twee derde van de 
 dierenartsen een kostenvoordeel voor de gezondheidszorg op. Samenwerking aan een 
gezamenlijke strategie en daardoor het benutten van elkaars expertise, het uitwerken 
van gezamenlijke protocollen en het vaststellen van meldingspunten leidt tot tijdsvoor-
deel, efficiency en dus financieel voordeel 1). Over de vraag of die samenwerking een 
financiële investering vraagt, lopen de meningen uiteen. 

Barometer
Elk VvAA trendonderzoek heeft een ander thema. Daarnaast peilt VvAA ook de 
 meningen over de gezondheidszorg in het algemeen. Net als bij vorige trendonder zoeken 
beoordelen tweedelijns zorgverleners de kwaliteit en toegankelijkheid van de zorg beter 
dan eerstelijns zorgverleners. Beide groepen geven de zorg een ruime  voldoende. Het 
rapportcijfer is, in vergelijking met de vorige meting, gelijk gebleven. 

Zorgverleners zijn positiever over de toekomst van de gezondheidszorg. Vooral twee-
delijns zorgverleners zijn positiever dan in het voorjaar van 2012. Van de tweedelijns  
zorgverleners verwacht een derde een verslechtering. Van de eerstelijns zorgver leners 
verwacht ongeveer twee op de vijf een verslechtering. Minder positief zijn beide  groepen 
over de toegankelijkheid van de gezondheidszorg. Meer dan de helft verwacht een 
 verslechtering. Het sentiment is daarmee gelijk gebleven ten opzichte van  voorgaande 
jaren.

1) The World Bank: People, pathogens and our planet volume 2 - The economist of One Health - june 2012



6 One health | VvAA trendonderzoek

One health is een gezamenlijke aanpak van humane artsen en 

 dierenartsen om een zoönose-uitbraak te bestrijden. Omdat de 

ziekte niet stopt bij het hek van het weiland of de deur van de  kennel, 

 spelen zowel humane als veterinaire artsen een be langrijke rol  

bij het bestrijden van ziektes die van dier op mens worden  

over gedragen. De bekendheid van one health onder artsen is 

 echter beperkt, vooral onder humane artsen. 20 procent van 

de eerstelijns zorg verleners en 15 procent van de tweedelijns  

zorgverleners is in meer of mindere mate bekend met het gedachte-

goed van one health. Van alle artsen zijn dierenartsen het bekendst 

met de term. Ruim  driekwart (77 procent) is er in meer of mindere 

mate mee bekend en 15 procent heeft zijn of haar werkzaamhe-

den hierop ingericht. Van de humane artsen heeft niemand, op een 

enkeling na, zijn of haar werkzaamheden erop ingericht.

Bekendheid one health 
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Bent u bekend met de term one health?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

46%24% 16%

85%

16%

15%

12%

80%

Ik ken het alleen van naam

Nee

Ik ben er goed mee bekend

Ik ken het van naam en weet wat het inhoudt

3%

4%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

Hebt u in de afgelopen 12 maanden iets over one health gelezen, gehoord of gezien?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

17%67%

17%

17%

67%

Ja, misschien

Ja, zeker

Nee

20% 64%

13% 20%

(n=608)

(n=308)

(n=556)



8 One health | VvAA trendonderzoek

Zoönosen
Hoewel de gemiddelde Nederlander er waarschijnlijk nog 

nooit van heeft gehoord, komen zoönosen veelvuldig voor. In 

de afgelopen 25 jaar was driekwart van de nieuwe  infecties 

bij mensen van dieren afkomstig. Bekender dan de verzamel-

naam zijn de voorbeelden: gekke-koeienziekte, vogelgriep 

en Q-koorts. Er zijn echter ook zoönosen die niet tot grote 

 uitbraken leiden, maar desalniettemin vaak voorkomen. 

Voorbeelden hiervan zijn de ziekte van Lyme, salmonellose, 

botulisme en hondsdolheid.

Dierenartsen achten de kans op een uitbraak van een zoönose aanzienlijk hoger dan 
humane artsen. Van de dierenartsen is 76 procent het oneens met de stelling dat de kans 
op een uitbraak van een zoönose in Nederland beperkt is. Van de artsen uit het humane 
domein denkt 44 procent van de eerstelijns zorgverleners dat de kans op een uitbraak 
beperkt is en 49 procent van de tweedelijns zorgverleners.

De kans op een zoönose (een ziekte die van dier op mens kan overgaan) is in Nederland beperkt.

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

53%3%

5%

18%

Noch mee eens/noch mee oneens

Zeer mee eens

Zeer mee oneens

26% 11%

4% 24%

15% 5% 23%

27% 21% 9%

13% 26% 15%

Mee oneens

Mee eens

Weet niet/geen antwoord

(n=308)

(n=608)

(n=556)
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Dat dierenartsen de kans hoger achten dan hun humane collega’s, komt waarschijnlijk 
doordat zij vaker met zoönosen worden geconfronteerd. Driekwart van de dierenartsen  
(75 procent) heeft in de praktijk één of meerdere keren met een zoönose te maken gehad.

Van de eerstelijns zorgverleners heeft 34 procent een of meerdere keren met een zoönose te 
maken gehad. Van de tweedelijns zorgverleners is dat 24 procent. 

Bent u in de eigen praktijkvoering wel eens geconfronteerd met zaken die de gezondheid 

van zowel mens als dier betrof, zoals bijvoorbeeld Q-koorts?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

21%8% 68% 3%

Ja, meerdere malenJa, eenmalig

Nee Weet niet meer

64%9% 25% 2%

74%10% 14% 2%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

Bent u in de eigen praktijkvoering wel eens geconfronteerd met zaken die de gezondheid 

van zowel mens als dier betrof, zoals bijvoorbeeld Q-koorts?

Apothekers

Fysiotherapeuten

Huisartsen

Tandartsen

Verloskundigen

50%14% 36%

Ja, meerdere malenJa, eenmalig

Nee Weet niet meer

84%8% 6% 2%

52%12% 31% 5%

90%5% 1%

50%31% 19%

4%

(n=28)

(n=154)

(n=206)

(n=136)

(n=32)
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Dierenartsen stellen het vaakst een zoönose vast. 87 procent heeft minimaal een keer een 
zoönose vastgesteld. Eerstelijns zorgverleners hebben met 14 procent het minst vaak eens 
of meerdere keren een zoönose vastgesteld. Tweedelijns zorgverleners vaker: 32 procent.

Dierenartsen vermoeden of herkennen relatief vaak een zoönose bij een veehouder of 
 eigenaar van een dier. Van de dierenartsen heeft 83 procent wel eens een zoönose herkend 
of vermoed. 

Hebt u weleens een zoönose vastgesteld bij een dier/patiënt in uw behandeling?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

10%5% 82% 3%

Ja, meerdere malenJa, eenmalig

Nee Weet niet meer

63%9% 23% 5%

81%4% 10% 5%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

Dierenartsen

15%12% 71% 2%

Ja, meerdere malenJa, eenmalig

Nee Weet niet meer

(n=608)

Hebt u bij een veehouder of eigenaar van een dier die u in uw praktijk had weleens een

zoönose herkend of vermoed?



 One health | VvAA trendonderzoek 11

Van de groep dierenartsen die bij een veehouder of eigenaar van een dier een zoönose 
 vermoedde, heeft bijna iedereen de patiënt naar de huisarts doorverwezen.

Hoewel dierenartsen bij een vermoeden van een zoönose een veehouder of diereigenaar 
bijna altijd doorverwijzen, zien humane zorgverleners bijna nooit patiënten bij wie een 
 zoönose wordt vermoed. Dat kan meerdere redenen hebben. Zo zijn er meer humane artsen 
dan dierenartsen. Ook gaan veehouders of diereigenaren niet altijd daadwerkelijk naar de 
huisarts. Een deel gaat rechtstreeks naar de apotheek of naar de drogist.

Dierenartsen

6%91% 3%

Ja Nee Weet niet meer

(n=501)

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

94%3% 2% 1%

Ja, meerdere malenJa, eenmalig

Nee Weet niet meer

94%3% 1% 2%

(n=556)

(n=308)

Hebt u de veehouder of diereigenaar toen doorverwezen naar de huisarts?

Hebt u wel eens een patiënt gehad die door een dierenarts naar u is doorgestuurd omdat hij

of zij een zoönose vermoedde?
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Belang one health is groot 
maar wordt niet onderkend

De aandacht voor zoönosen is beperkt; zeker humane  artsen 

hebben er nog niet veel oog voor. Dat terwijl bij een uitbraak 

van zoönosen zowel de volksgezondheid als de economie  worden 

getroffen. De aandacht voor de one health-aanpak is het 

grootst bij instellingen waar dierenartsen werken. Een ruime 

 meerderheid van 72 procent geeft aan dat er in de instelling 

waar zij werken enigszins tot veel aandacht is voor one health. 

Voor humane artsen geldt juist dat er in de meeste instellingen 

geen aandacht voor is.
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In hoeverre is er binnen de instelling waar u werkt aandacht voor one health?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

28%26% 46%

Veel aandacht

Enigszins aandacht

Niet of nauwelijks aandacht

83%16%

91%8%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

1%

1%

In hoeverre vindt u de one health-benadering zinvol?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

73% 26%

Zeer zinvol Enigszins zinvol Niet zinvol

59%31%

29% 61%

10%

1%

10%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

Dierenartsen vinden een one health-aanpak zinvoller dan andere zorgverleners. Van de 
 dierenartsen vindt 73 procent zo’n aanpak zeer zinvol, tegenover 29 procent van de eerste-
lijns zorgverleners en 31 procent van de tweedelijns zorgverleners.
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De mate waarin dierenartsen one health zinvol vinden, hangt af van de mate waarin ze het 
van belang vinden voor de dagelijkse praktijk. Maar liefst 83 procent van de dierenartsen 
vindt de one health-benadering van enig of groot belang voor de dagelijkse praktijk. Eerste 
en tweedelijns zorgverleners achten het belang voor de dagelijkse praktijk minder groot: 
respectievelijk 44 en 45 procent.

Het is niet verwonderlijk dat de behoefte aan informatie over one health het grootst is  
bij dierenartsen (92 procent). Onder eerste en tweedelijns zorgverleners is die behoefte 
 duidelijk minder groot.

In hoeverre hebt u behoefte aan informatie over one health-aspecten?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

33% 8%

In hoge mate behoefte aan

In beperkte mate behoefte aan

Geen behoefte aan

61%6%

9% 56%

33%

35%

59%
(n=608)

(n=308)

(n=556)

In hoeverre is de one health-benadering voor uw dagelijkse praktijk van belang?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

54% 17%

Van groot belang

Van enig belang

Niet van belang

39%6%

8% 37%

55%

55%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

29%
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Samenwerking humane en 
veterinaire artsen laat nog 
te wensen over
Van alle artsen zijn dierenartsen de grootste voorstanders van 

one health-samenwerking. Zij hebben tenslotte het meest met 

zoönosen te maken en achten de kans op een uitbraak ervan 

het hoogst. Van de dierenartsen is 83 procent voorstander van 

(meer) samenwerking tussen veterinaire en humane artsen. 

Artsen uit het humane domein zijn terughoudender: iets meer 

dan de helft van zowel eerste- als tweedelijns zorgverleners zegt 

dat vergaande samenwerking noodzakelijk is voor een  verdere 

ontwikkeling van de gezondheidszorg.

Een vergaande samenwerking tussen veterinaire en humane artsen is noodzakelijk voor

een verdere ontwikkeling van de gezondheidszorg.

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

5%

19%

Noch mee eens/noch mee oneens

Zeer mee eens

Zeer mee oneens

39% 17%

47% 36% 7%

8% 6% 11%

Mee oneens

Mee eens

Weet niet/geen antwoord

18% 36% 18% 8% 5% 15%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

3% 2%
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Dierenartsen vinden niet alleen dat veterinaire en humane artsen meer moeten gaan samen-
werken, ze zijn ook niet positief over de manier waarop nu wordt samengewerkt. Van de 
dierenartsen zegt 81 procent dat veterinaire en humane artsen niet goed op elkaar zijn 
ingespeeld mocht er een zoönose uitbreken. Humane artsen kijken hier positiever naar: 43 
procent van de eerstelijns en 56 procent van de tweedelijns zorgverleners zijn positief over 
de samenwerking.

Hoewel dierenartsen vrezen voor een uitbraak van zoönosen en vinden dat de samen werking 
tussen veterinaire en humane artsen tekort schiet, vindt slechts een kleine meerderheid 
(61%) dat one health te weinig aandacht krijgt. Van de eerste- en tweedelijns zorgverleners 
vindt een minderheid (47% en 49%) dat het onderwerp te weinig aandacht krijgt.

Veterinaire en humane artsen zijn over het algemeen goed op elkaar ingespeeld als een

zoönose (een ziekte die van dier op mens kan overgaan) uitbreekt.

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

46%

Noch mee eens/noch mee oneens

Zeer mee eens 

Zeer mee oneens

6% 10% 35%

Mee oneens 

Mee eens 

Weet niet/geen antwoord

2%

34%12% 16% 22% 13%

22%12% 17% 21% 28%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

1%

3%

1%

In Nederland is te weinig aandacht voor one health.

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

3%18%

Noch mee eens/noch mee oneens

Zeer mee eens

Zeer mee oneens

43% 20% 9%

Mee oneens

Mee eens

Weet niet/geen antwoord

7%

4%21% 28% 23% 7% 17%

3%19% 28% 21% 5% 24%

(n=608)

(n=308)

(n=556)
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Een grote groep dierenartsen (71 procent) stelt daarentegen dat one health over vijf jaar 
niet meer uit de dagelijkse praktijk van dierenartsen is weg te denken. Artsen uit het 
humane domein denken daar anders over: 34 procent van de eerstelijns en 33 procent van de 
tweedelijns zorgverleners denken daar ook zo over.

Volgens dierenartsen is het contact dat zij hebben met collega’s uit het andere domein gering. 
Een kwart zegt af en toe tot regelmatig contact te hebben met een humane arts.  Eerstelijns 
en tweedelijns zorgverleners hebben veel minder vaak contact met een  veterinaire collega: 
96 procent heeft niet of nauwelijks contact.

One health kan over 5 jaar niet meer weggedacht worden uit de dagelijkse praktijk van (dieren)artsen.

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

34%

Noch mee eens/noch mee oneens

Zeer mee eens

Zeer mee oneens

37% 16% 5%

Mee oneens

Mee eens

Weet niet/geen antwoord

6%

10%10% 23% 27% 8% 21%

6%10% 24% 24% 10% 27%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

In hoeverre hebt u binnen uw eigen praktijkuitvoering contacten over one health-aspecten

met collega’s uit het humane domein het veterinaire domein?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

5% 75%

Regelmatig contact

Af en toe contact

Nauwelijks of geen contact

4%

3%

96%

96%

20%
(n=608)

(n=308)

(n=556)
1%



De behoefte aan contact over one health is het grootst onder dierenartsen. Waarvan de 
 eerstelijns zorgverleners 41 procent en van de tweedelijns zorgverleners 36 procent behoefte 
aan contact heeft, heeft maar liefst 84 procent van de dierenartsen dat.

Van de artsen voelen dierenartsen zich het meest vrij om de one health-gedachte nu al in hun 
dagelijks beroepsuitoefening toe te passen. Men voelt zich bekend met en vrij in humane 
en veterinaire netwerken en de connectie daartussen. 87 procent zegt zich hier in meer of 
 mindere mate vrij in te voelen. Eerste en tweedelijns zorgverleners ervaren die vrijheid in 
veel  mindere mate. 
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In hoeverre hebt u behoefte aan (meer) contact over one health-aspecten met collega’s uit

het humane domein/ het veterinaire domein?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

17% 16%

In hoge mate behoefte aan

In beperkte mate behoefte aan

Geen behoefte aan

40%

3%

59%

64%

67%

33%

(n=608)

(n=308)

(n=556)

1%

In hoeverre voelt u zich vrij om de ‘one health-gedachte’ in uw dagelijkse

beroepsuitoefening toe te passen?

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

53% 13%

In hoge mate 

In beperkte mate 

Niet of nauwelijks

27%

19%

26%

52%

34%

29%

47%

(n=608)

(n=308)

(n=556)
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Een uitbraak van een zoönose heeft niet alleen gevolgen voor de volksgezondheid. Een 
 uitbraak heeft ook economische gevolgen. Enerzijds voor de getroffen veehouders en 
 diereigenaren, anderzijds voor de gezondheidszorg. Ongeveer twee derde van de dieren-
artsen denkt dat vergaande samenwerking tussen veterinaire en humane artsen een kosten-
voordeel voor de gezondheidszorg oplevert. Eerste- en tweedelijns zorgverleners staan hier 
sceptischer tegenover, hoewel ook daar een flinke groep een kostenvoordeel ziet.

Hoewel een meerderheid van de dierenartsen denkt dat samenwerking tussen beide groep en 
artsen een kostenvoordeel met zich meebrengt, lopen de meningen uiteen als het gaat om 
de mate waarin die samenwerking een financiële investering vraagt. Van de dierenartsen 
denkt 30 procent dat het geen financiële investering vraagt, 29 procent denkt van wel. Ook 
bij de tweedelijns zorgverleners zijn de meningen verdeeld. De eerstelijns zorgverleners 
zijn eensgezinder: 26 procent van hen denkt dat er een financiële investering mee gemoeid 
is, 14 procent denkt van niet.

Een vergaande samenwerking tussen veterinaire en humane artsen levert een

kostenvoordeel voor de gezondheidszorg op.

Dierenartsen

Tweedelijnszorgverleners

Eerstelijnszorgverleners

24%

Noch mee eens/noch mee oneens

Zeer mee eens

Zeer mee oneens

40% 18% 4%

Mee oneens

Mee eens

Weet niet/geen antwoord

10%

4%11% 35% 22% 7% 21%

5%10% 30% 23% 7% 25%

4%
(n=608)

(n=308)

(n=556)
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Net als bij de vorige trendonderzoeken beoordelen zorgverleners zowel de kwaliteit als de 
toegankelijkheid van de gezondheidszorg met een dikke voldoende. Tweedelijns zorgver-
leners zijn, net als bij de vorige meting, iets positiever dan eerstelijns zorgverleners. De 
 rapportcijfers die zorgverleners geven aan kwaliteit en toegankelijkheid, zijn gelijk aan die 
van de vorige meting.

Trendonderzoek barometer 
VvAA doet drie keer per jaar onderzoek naar de kwaliteit en 

toegankelijkheid van de gezondheidszorg in Nederland. Het 

onderzoek bestaat uit twee delen: een basisvragenlijst en een 

vragenlijst aan de hand van een thema. Het thema van het vijfde 

onderzoek is one health. De basisvragenlijst geeft inzicht in de 

ontwikkelingen op gebied van algemene kwaliteit en toeganke-

lijkheid van de gezondheidszorg.

Welk rapportcijfer geeft u de huidige kwaliteit van de gezondheidszorg in Nederland?
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Welk rapportcijfer geeft u de huidige toegankelijkheid van de gezondheidszorg in Nederland?

Over de toekomst van de kwaliteit van de gezondheidszorg zijn eerste- en tweedelijns 
 zorgverleners positiever dan in het voorjaar van 2012. Vooral tweedelijns zorgverleners zijn 
positiever gestemd: 30 procent verwacht een verslechtering. Van de eerstelijns zorgverle-
ners verwacht 37 procent een verslechtering. 

Verwacht u dat de kwaliteit van de gezondheidszorg in Nederland de komende periode zal  

verbeteren, verslechteren of hetzelfde zal blijven? (Percentage is berekend door % verslechteren minus het % 

toegenomen).

Eerstelijnszorgverleners

april 2011

juni 2011

maart 2012

september 2012

26%

48%

21%

42%

37%

april 2011

juni 2011

september 2011

maart 2012

september 2012

50%

19%

44%

30%

43%

Tweedelijnszorgverleners

september 2011

(n=556) (n=308)
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Over het onderzoek
Het VvAA-trendonderzoek onder de noemer ‘wat geld(t) in de zorg’ brengt twee keer 

per jaar de brede ontwikkelingen in de zorg in kaart. Het onderzoek bestaat uit een 

repeterend deel dat over een langere periode trends en ontwikkelingen ten aanzien van 

de kwaliteit, toegankelijkheid en kosten van de zorg laat zien. De deelnemers worden 

vrijgelaten in hun interpretatie van de termen ‘kwaliteit’, ‘toegankelijkheid’ en ‘kosten’. 

Daarnaast staat in het onderzoek een actueel thema centraal. In deze vijfde  editie is 

dat het thema ‘zoönosen’. Het onderzoek is uitgevoerd in samenwerking met onderzoek-

bureau Quint Result.

Om een goed beeld te krijgen van trends en ontwikkelingen in de zorg nodigt VvAA verschillende professionals in de zorg uit 
om deel te nemen aan het onderzoek. Het gaat hierbij om: 
1) bestuurders en directeuren van zorginstellingen; 
2) eerstelijnszorgprofessionals;  
3) tweedelijnszorgprofessionals.

In totaal hebben 1472 zorgverleners de vragenlijst volledig ingevuld, waarvan 608 dierenartsen, 556 eerstelijns zorgverleners 
en 308 tweedelijns zorgverleners. De groep eerstelijnszorgprofessionals bestaat uit huisartsen, fysiotherapeuten, tandartsen, 
apothekers en verloskundigen. Bij de selectie van deze groep is gebruikgemaakt van een disproportioneel gestratificeerde 
steekproef. De resultaten zijn gewogen naar beroepsgroep en zijn representatief voor de samenstelling naar beroepsgroep 
in de markt. De groep tweedelijnszorgprofessionals bestaat uit medisch specialisten. Zowel de eerste- als tweedelijnszorg-
verleners zijn lid van VvAA. Daarnaast is voor dit onderzoek ook gebruik gemaakt van een adressenbestand van de KNMvD 
(Koninklijke Nederlandse Maatschappij voor Diergeneeskunde).

Dankbetuiging
VvAA dankt alle deelnemers hartelijk voor hun bijdrage aan het onderzoek. Wij hopen dat de resultaten u inzicht geven in een 
aantal belangrijke trends en ontwikkelingen in de Nederlandse gezondheidszorg en u een beeld geven van hoe uw  collega’s 
deze ontwikkelingen ervaren.

Dit rapport is tot stand gekomen met medewerking van collega’s bij VvAA:
E.R. (Edwin) Brugman 
B.P.M. (Brigitte) Cornelissen
M.J. (Marjan) Enzlin 
R. (Richard) Faas
N.J. (Niels) Hovestad
M. (Monique) Wesly

en in samenwerking met de KNMvD:
L.J. (Ludo) Hellebrekers
B. (Bart) Smit
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Over VvAA
VvAA is een dienstverlener en ledenorganisatie die haar producten en diensten aanbiedt 

aan meer dan 107.000 medici, paramedici, studenten en zorginstellingen in Nederland. Sinds 

haar oprichting in 1924, is VvAA uitgegroeid tot een organisatie die opereert in het hart van 

de gezondheidszorg. De producten en diensten van VvAA zijn afgestemd op de hedendaagse  

(para)medische wereld en de wensen en behoeften van zorg professionals.

Teams van specialisten, praktijkadviseurs en consultants staan hen dagelijks met  kennis 

en kunde bij in hun zakelijke aangelegenheden. Van verzekeringsproducten,  fiscale en 

 juridische vraagstukken, praktijkadvies en bancaire diensten, tot het opstellen van een 

jaarrekening. Daarnaast biedt VvAA dienstverlening met een meer persoonlijk  karakter, 

zoals het kopen van een huis, vermogensbeheer, het oplossen van arbeids geschillen 

en aansprakelijkheids- en tuchtrechtkwesties en mediation. Maar ook de  organisatie 

van  evenementen, opleidingen en workshops specifiek voor leden en het maandelijkse 

 magazine Arts en Auto behoren tot de dienstverlening. Bij VvAA werken ruim 700 

 mensen, verdeeld over de hoofdvestiging in Utrecht,  regiokantoren door het land en 

praktijkadviseurs in het veld.

Contact
Voor informatie over de dienstverlening van VvAA én het onderzoek kunt u contact opnemen met:

Edwin Brugman 
directeur kennismanagement en netwerken VvAA 
e.brugman@vvaa.nl




